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Abstract (en)
[origin: US4827937A] The invention relates to a method and apparatus for controlling operating characteristic quantities of an internal combustion
engine. For issuing an uncorrected anticipatory control value, a characteristic field is addressed by directing pregiven operating characteristic
quantities as addresses and, with a simultaneously superposed control, an averaged value of the control factor is applied to the anticipatory control
region for effecting an adaptive learning procedure. From the averaged control factor, a global factor is defined which works multiplicatively on the
entire basic characteristic field. This considers especially multiplicative disturbance influences. Also, by means of a dividing of the self-adaptive
characteristic field into a non-changeable basic characteristic field and into at least one further changeable factor characteristic field corresponding
thereto, each basic value is multiplied within a pregiven influence region by means of the associated factor of the factor characteristic field whereby
mostly additive disturbing influences are considered. Global factor and the particular factor from the factor characteristic field can conjointly work
upon the control value issued by the basic characteristic field.

Abstract (de)
Verfahren und Einrichtung zur Steuerung/Regelung von Betriebskenngrößen einer Brennkraftmaschine, wobei zur Herausgabe eines unkorrigierten
Vorsteuerwerts ein Kennfeld durch Zuführung vorgegebener Betriebskenngrößen als Adressen adressiert und bei gleichzeitig überlagerter
Regelung ein gemittelter Wert des Regelfaktors zur Bewirkung eines adaptiven Lernvorgangs dem Vorsteuerbereich zugeführt wird. Dabei
wird aus dem gemittelten Regelfaktor entweder ein auf das gesamte Grundkennfeld multiplikativ einwirkender globaler Faktor definiert,
insbesondere zur Berücksichtigung von multiplikativen Störeinflüssen, wobei ferner durch eine Aufteilung des selbstanpassenden Kennfeldes in
ein nichtveränderbares Grundkennfeld und in mindestens ein weiteres, dazugehöriges, veränderbares Faktorkennfeld jeder Grundwert innerhalb
vorgegebener Einzugsbereiche durch den zugeorgneten Faktor des Faktorkennfeldes multipliziert wird, wodurch überwiegend additive Störeinflüsse
berücksichtigt werden. Globaler Faktor und der jeweilige Faktor aus dem Faktorkennfeld können kombiniert auf den vom Grundkennfeld
herausgegebenen Steuerwert einwirken.
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